
مدیرروابطعمومیپتروشیمیپارس
چهرهبرترروابطعمومیاستانشد

گروه شهرســتانها – صبا کرمپورنیا: در آیینی به مناسبت  روز روابط 
عمومی  از صادق شهابی مدیر روابط عمومی  پتروشیمی  پارس به عنوان چهره 

برتر روابط عمومی استان تقدیر شد.
در آیین تقدیر از راویان عمل به مناســبت روز ارتباطات و روایط عمومی با 
حضور استاندار بوشهر، فرمانده ســپاه امام صادق)ع( و مدیران استانی، روابط 
عمومی  شــرکت پتروشــیمی پارس روابط عمومی  برتر استان در حوزه ارتباط 
با رســانه معرفی شــد. این دومین افتخار در حوزه روابــط عمومی  برای برای 
پتروشــیمی  پارس در کمتر از یک ماه می باشــد که مورد تقدیر مدیران ارشد 
اســتانی قرار می گیرد. روابط  عمومی  پتروشیمی  پارس در زمینه های مختلف 
توانســته  خود را موفق جلــوه  دهد و الگویی برای دیگر شــرکت ها در زمینه 

ارتباطات و روابط  عمومی  باشد.

اهداوسایلتوانبخشی
ازسویشرکتمعدنینسوز

گروه شهرستانها - لادن ســلطانی: مدیر عامــل شرکت معدنی نسوز 
ســمیرم طی مراسمی سه تخت شکن دار ، یک صندلی بیمار بر و یک دستگاه 
لیفت بالابر بیمار به ارزش یک میلیارد و دویســت هــزار ریال ویژه معلولین  

جسمی و حرکتی را به اداره بهزیستی اهدا کرد.
 به گزارش روابط عمومی  اداره بهزیســتی شهرستان سمیرم، داودی رئیس 
اداره بهزیســتی ضمن  تقدیر از نگاه ویژه شرکت معدنی نسور سمیرم، مناعت 
طبع و نگاه ویژه آنان به بهزیستی را مسبوق به سابقه دانست و افزود: حضور و 
حمایت خیرین گرانقدر این مجموعه چندین سال است با  تامین پوشینه های 
بهداشتی بزرگسالان، اهدا کمک های نقدی موردی و سبدها کالاهای معیشتی 
یاریگر بهزیستی شهرستان بوده و الگویی والا و همتی وصف ناشدنی در اهتمام 

به دستگیری از جامعه دارای معلولیت نیازمند شهرستان است.
داودی با اشــاره به فرموده مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( »مســئول 
حقیقی کمک به معلولین تنها بهزیســتی نیســت و همه دستگاه های دولتی 
و بخش هــای غیردولتی در آن دخیل هســتند« تاکید کرد: ایــن اداره با دارا 
بــودن ۱۷۰۰پرونده و ۵۵۰ مددجوی جســمی حرکتی و نخاعی شــهری و 
روســتایی ناشی از بیماری های ژنتیکی، ســوانح و حوادث و معلولیت پس از 
ابتلا به بیماری های صعب العلاج، از مناسب ســازی مسیر رفت و آمد تا تامین 
ملزومات توانبخشی و رفع مشکلات مسکن و اشتغال نیازمند دغدغه هدفمند 
و تعامل همه بخش های دولتی و غیردولتی و نگاه خاص خیرین است تا آنچه 
از آموزه های دینی و سخن بزرگان در رابطه با دستگیری از اقشار نیازمند آمده 

است در تمامی عرصه های جامعه ساری شود.

چهارخطهکوهدشت-خرمآباد
تاپایانشهریورامسالبهبهرهبرداریمیرسد

استاندار لرستان گفت: چهارخطه کوهدشت-خرم آباد با ۶۸ درصد پیشرفت 
فیزیکی تا پایان شهریور امسال به بهره برداری می رسد.

ابوطالب شــفقت در بازدیــد از چهار خطه خرم آباد کوهدشــت در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: این مســیر محل تردد زوار امام حسین علیه السلام در 
اربعین اســت و بهره بردار اصلی آن مردم هستند. وی افزود: پروژه چهار خطه 
خرم آباد کوهدشت جزو مصوبات سفر رئیس جمهور بوده و تا حدودی تاخیر 
داشــته است و معاونت عمرانی و اداره کل راه و شهرسازی باید با تامین منابع 
اقدامات جزئی را برطرف کنند. به گزارش ایلنا، اســتاندار لرســتان با اشاره به 
پیشــرفت ۶۸ درصدی این پروژه بیان کرد: طول محور خرم آباد به کوهدشت 
۹۰ کیلومتر بوده و جزو پروژه های چهارخطه لرســتان اســت و پنج کیلومتر 
باقیمانده آن با احداث پل در پیچ منطقه چنار کوهدشت تا پایان شهریور امسال 

به بهره برداری می رسد

برخوردجدیبابهرهبردارانغیرمجازمنابعآبی
درمشهد

فرماندار مشهد گفت: برخورد با بهره برداران و متصرفان غیرمجاز منابع آبی 
در دستور کار قرارگاه پایش آب مشهد است.

ششمین جلسه قرارگاه پایش آب مشهد با حضور فرماندار و شهردار مشهد 
و ســایر مدیران و مسئولان اجرایی مربوطه با موضوع تأمین آب و پساب برای 

فضای سبز صبح امروز در محل شهرداری مشهد برگزار شد.
در این جلسه محسن داوری ضمن تسلیت شهادت رئیس جمهور شهید و 
همراهان وی عنوان کرد: این ضایعه، جبران ناپذیر و ســخت برای مردم ایران 
است اما تقدیر الهی بوده که در این آزمایش باشیم. با عنایت خداوند و لطف امام 
رضا)ع( در کنار رهنمود های مقام معظم رهبری مردم ایران و به ویژه مجاوران 
حضرت علی ابن موسی الرضا)ع( در مراسم تشیع رویکردی را به جهان نشان 
دادند که جای تقدیر و تشــکر دارد.وی افزود: وظیفه امروز ما این است که کار 
خود را پویا تر و پرتلاش تر از گذشته ادامه دهیم و به سمت حل مشکلات مردم 
با ســرعت بیشتری حرکت کنیم. فرماندار مشهد ضمن اشاره به بارندگی های 
سیل آسا در مشهد تصریح کرد: خدارا به خاطر نعمت باران که باعث شد مشهد 
از یک بحران سخت عبور کند و وضعیت سد های ما نسبت به گذشته بهتر شود 
شاکریم اما در کنار این بارندگی باید این مطلب را نظر بگیریم که هنوز کمبود 
ما در منابع آبی با توجه به خشکســالی های پیاپی برطرف نشــده و لازم است 
جلسات قرارگاه پایش آب مشهد برای رصد موضوعات چون گذشته و با قوت تر 
برگزار شود.داوری با تأکید بر حفظ منابع آبی شهر مشهد عنوان کرد: در کنار 
پیگیری مصوبات در قرارگاه پایش آب لازم اســت سه موضوع به صورت جدی 
در دستور کار قرار بگیرد که یکی از این موارد ارائه گزارش مستمر در خصوص 

برخورد با انشعابات غیرمجاز است.
وی ادامه داد: حتی اگر در شــرایط پرآبی هم باشــیم با انشعابات غیرمجاز 
باید برخورد شــود و این موضوع در دستور کار باشــد. در انشعابات غیرمجاز 
ضمن تضییع حقوق مشــترکان مجاز، چون هیچ پرداخت آب بهایی از طرف 
متخلف صورت نمی گیرد. صرفه جویی در مصرف آب هم اتفاق نمی افتد و شاهد 
هدر رفت و اســراف آب به دلیل نبود کنتور هســتیم.فرماندار مشهد دومین 
دستورکار را برخورد با چاه های غیرمجاز عنوان کرد و گفت: همه چاه هایی که با 
مجوز مورد بهره برداری قرار می گیرند حد برداشت از آنان مشخص است اما در 
چاه های غیرمجاز به دلیل اینکه هیچ رصد و پایشی در مورد مقدار برداشت آنان 
صورت نمی گیرد و نیاز اســت طرحی مدون وقانونی درباره برخورد با چاه های 
غیر مجاز تدوین و در جلسه بعد ارائه شود.وی تأکید کرد: قوانین بسیار خوبی 
در زمینه برخــورد با متخلفان حفر چاه غیرمجاز وجــود دارد که با تدوین و 
گردآوری آنان می توان به عنوان یک دستورالعمل کاربردی تا جمع شدن همه 
چاه های غیرمجاز مورد استفاده قرار داد و از هدر رفت منابع آبی جلوگیری کرد.

به گزارش ایلنا از مشهد، داوری با تشریح وضعیت سد های مشهد خاطرنشان 
کرد: تشــکیل کمیته ای برای بررســی وضعیت مسیر آبگیری سد ها به عنوان 
سومین دستورکار مد نظر است تا در این کمیته نکات فنی مربوط به آبگیری 
سد های مشــهد مورد پایش قرار بگیرد و مشخص شود چرا در بارندگی اخیر 

سد ها حداکثر آبگیری را نداشته اند.
وی ضمن اعلام برخورد با متخلفان در این موضوع تشریح کرد: این سد ها در 
مســیر آب ساخته شده و در بارندگی سال های گذشته به ویژه سال ۹۸ شاهد 
آبگیری خیلی خوب سد ها از بارندگی ها بودیم اما باید دیدید شرایط حال حاضر 
سد ها به چه نحو است که از بارندگی سیلابی اخیر سد های ما به خوبی آبگیری 
نشــده است.در این جلسه، نتایج صورت جلسه گذشــته قرارگاه آب از جمله 
اجرای مبحث ماده ۱۶ مقررات ملی ساختمان، جمع آوری انشعابات غیرقانونی 
محلات مشــهد، انجام پایش می دانی در بالادست سد های ارداک و طرق ارائه، 
بررسی  و در مورد آنان تصمیم نهایی گرفته شد.همچنین تمهیدات لازم برای 
تأمین آب فضای ســبز در تابستان پیش رو اخذ و قرار شد بخشی از آب مورد 
نیاز برای آبیاری فضای ســبز دارای درخت مشهد از محل آب های سطحی و 
زیرســطحی و بخشی دیگر از پسابی که شرکت آب و فاضلاب و آب منطقه ای 
در اختیار سرمایه گذار قرار داده است و توسط شهرداری تا آماده شدن تصفیه 

خانه های لوکال از سرمایه گذار خریداری می شود تأمین شود.

بوشهر

اصفهان

لرستان

مشهد

پیشبینیکشت۴۰۰ هکتاربرنج
درشالیزارهایخراسانشمالی

مدیر امور زراعت ســازمان جهاد کشــاورزی خراسان 
شمالی از پیش بینی کشت ۴۰۰ هکتار برنج در شالیزارهای 

استان خبر داد.
وحید صباغ اظهار کرد: با توجه به اینکه امسال وضعیت 
بارش ها نســبت به چند سال گذشته بهتر بوده، سطح زیر 
کشــت این محصول به مقدار ناچیزی افزایش یافته است. 
بیشترین سطح زیر کشت برنج در شهرستان مانه و سملقان 
اســت و آب مورد نیاز آن از رودخانه، چشمه و سد تامین 
می شود. علاوه بر آن، از آنجا که برنج، محصولی استراتژیک 
اســت نمی توان کشــت آن را انجام نداد، بلکه باید آن را 

منطقی کشت کرد.
وی ادامه داد: تولید محصولی مانند کنجد آبی را توصیه 
می کنیم، چون یکی از دانه های روغنی است. از سوی دیگر، 
محصولی کم آب بر است. دیگر محصولات مانند آفتابگردان، 
لوبیا، پنبه نیز برای کشت در استان توصیه می شوند.صباغ 
بیان کرد: محصولات آب بــری مانند گوجه فرنگی، خیار، 
پیاز و ســیب زمینی نیاز مردم استان هستند و نمی شود 
آن ها را کشت نکرد، اما کشت های انجام شده براساس نیاز 
مردم اســت. وی گفت: موضوعی که گاهی سبب می شود 
تولیدکنندگان این محصولات با مشــکل مواجه شــوند، 
کاهش ســطح زیرکشــت یکی از این محصولات و سرریز 
شدن محصول تولیدشده در استان برای رفع کمبود است. 
در این مواقع، با گرانی آن محصول مواجه می شویم یا یک 
محصول آنقدر زیاد در کشــور تولید می شــود که موجب 

کاهش قیمت و متضرر شدن کشاورز در استان می شود.
به گزارش ایسنا، مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی 
خراسان شمالی تاکید کرد: اگر کشاورزان براساس الگوی 
کشــت فعالیت کنند و کشت را به موقع انجام دهند، دچار 
افزایش یا کاهش محصول کشــاورزی در کشور نخواهیم 
شــد.وی توضیح داد: فقط با کشــت برخی محصولات یا 
ممنوع کردن برخی از آن ها نمی توان منابع آب را مدیریت 
کرد، بلکه با موارد دیگری مانند مجهز شدن به سیستم های 
نوین آبیاری، استفاده از ارقام مناسب، رعایت تاریخ کشت 
و ... می تــوان آب را مدیریــت کرد. به عنــوان مثال، ذرت 
می تواند یک محصول پرآب طلب باشد؛ اما اگر تاریخ کشت 
آن رعایت و از ارقام مناســب و زودرس استفاده شود، آن 
مرزعه دو تا ســه آب سبز را مصرف می کند و از نظر رشد 
جلو می افتد.به گفته وی، برنامه تکلیفی در این استان برای 
کشت گوجه فرنگی ۲۲۰۰، پیاز ۲۰۰۰ و سیب زمینی ۵۵۰ 

هکتار است.

بزرگترینتونلجادهایایران
تیرماهزیربارترافیکمیرود

مدیرکل راه و شهرسازی اســتان ایلام از آغاز عملیات 
آســفالت و اجرای آخرین مراحل عملیاتی تونل کبیرکوه 

خبرداد.
فرشاد دوستی در جریان بازدید از آخرین مراحل اجرای 
تونل کبیرکوه به خبرنگاران اظهار کرد: در حال حاضر تونل 
کبیرکوه از مهم ترین پروژه های راه ســازی استان و حتی 
کشور است که در حال تکمیل آخرین مراحل اجرایی است. 
وی افــزود: تونل اصلی کبیرکوه به طول ۴ هزار ۷۵۰ متر، 
بزرگترین تونل جاده ای حال حاضر کشور است که عملیات 
لاینینگ و زیرسازی آن به پایان رسیده و عملیات اجرای 
روشــنایی آن در جریان است و عملیات لاینینگ ۸ رشته 
تونل منتهی به تونل اصلی نیزدر مجموع به طول ۲ و نیم 
کیلومتر که بیشــتر آنها به صورت سه خطه انجام شده اند 

به پایان رسیده  و در حال تکمیل و بهره برداری هستند.
 به گزارش ایســنا، مدیرکل راه و شهرســازی اســتان 
بهره برداری از تونل کبیرکوه را از مطالبات به حق و آرزوی 
دیرینه مردم شهرستان های جنوبی استان به خصوص مردم 
شریف شهرستان آبدانان دانست و افزود: با پایان عملیات 
آسفالت و تکمیل روشــنایی و راه های طرفین پیش بینی 
می شود تونل کبیرکوه تا اواسط تیرماه زیر بار ترافیک قرار 
گیرد اما افتتاح کامل تونل کبیرکوه منوط به اجرای تهویه 
و تأمین اعتبار آن است. مدیرکل راه و شهرسازی هدف از 
اجرای این تونل را علاوه بر تسهیل تردد بین شهرستان های 
دره شهر و آبدانان در استان ایلام، ایجاد یک محور جاده ای  
مناســب برای ارتباط اســتان های مرکزی کشور از طریق 
مرزهای بین المللی مهران و در آینده نزدیک مرز چیلات با 
کشور عراق دانست و افزود: با بهره برداری از تونل کبیرکوه 
پیچ های پر خطر و گردنه های ســخت گذر و برفگیر مسیر 

قدیم حذف می شود.

نرخاجارهبهایمسکن
برابرقانوناعلاممیشود

اســتاندار البرز گفت: با توجه به قانون ساماندهی بازار 
زمین، مسکن و اجاره بها که از مجلس شورای اسلامی  به 
دولت ابلاغ شد، شــورای مسکن استان ها اختیار داده شد 

که سقف اجاره بها را به شورای عالی مسکن اعلام کنند.
مجتبی عبداللهی در شورای مسکن استان که با هدف 
بررسی روند تحقق نهضت ملی مسکن در استان و تعیین 
تکلیف نرخ اجاره بها مسکن برگزار شد، ضمن گرامیداشت 
یاد و خاطره رئیس جمهور شــهید و همراهان شهیدشان، 
اظهار کرد: ســاخت ســالی یک میلیون مسکن با هدف 
خانه دار شدن تمامی اقشار جامعه، مصوبه مجلس شورای 
اسلامی بود که رئیس جمهور در جهت نیل به این هدف با 

اهتمام ویژه ای وارد شدند.
به گزارش ایلنا از البرز، وی ادامه داد: اکنون نیز باید به 
اهداف و تکالیف محوله در اســتان آگاه باشیم و با توجه به 
اینکه بخش بزرگی از معیشت مردم در گرو تامین مسکن 
آنها است، برای سرعت بخشی به تکمیل پروژه های نهضت 
ملی مسکن در استان اقدام کنیم. عبداللهی گفت: ضرورت 
دارد واحد های باقی مانده از پروژه مســکن مهر در استان 
که اغلب در شهرجدید مهستان وجود دارد، تعیین تکلیف 
شــوند. وی افزود: این امر طی مکاتبه ای بــا وزارت راه و 
شهرســازی مورد پیگیری قرار گیرد و وضعیت متقاضیان 
و تکمیل پروژه ها روشن شود.استاندار البرز گفت: نشست 
بعدی به صورت ویژه در شهرجدید مهستان جهت بررسی 
موانع و تکالیف دســتگاه های خدمات رسان برگزار خواهد 
شــد.  وی افزود: احصا اراضی مناسب جهت اجرای نهضت 
ملی مسکن در استان با رعایت الزامات حریم گسل، دکل 
برق، اراضی سبز و جنگلی و... صورت گیرد. عبداللهی گفت: 
با توجه به اینکه قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره 
بها که از مجلس شــورای اسلامی  به دولت ابلاغ شد و در 
دســتور کار قرار گرفته به شورای مسکن استان ها اختیار 
داده شــد که ســقف اجاره بها را طبق این قانون تعیین و 
به شورای عالی مسکن اعلام کنند. وی افزود: براین اساس 
نرخ اجاره بها در استان تعیین شده و بزودی اطلاع رسانی 

می شود.

خراسان شمالی

ایلام

البرز
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شهرداری اصفهان با تخریب سریالی 
بناهای تاریخی در این شــهر تیشه به 

ریشه تاریخ می زند.
 اصفهان با بیش از ۲ هزار بنای تاریخی 
یکی از مهم ترین شــهرهای باستانی جهان 
است، ثبت جهانی چندین اثر تاریخی و ثبت 
ملی هزاران اثر تاریخی بیانگر اهمیت بناهای 

تاریخی در این شهر است.
پروژه های عمرانــی در زیر و روی زمین 
اصفهــان بدون در نظــر گرفتن ملاحظات 
میراث فرهنگی همواره معضلی در اصفهان 
بوده و اثرات آن را نیز بارها و بارها به ویژه در 
بهره برداری از خط یک و ۲ متروی اصفهان 
دیده شــده است. تخریب خانه های تاریخی 
و دیگر بناها نیز از دســتاوردهای شهرداری 
اصفهــان در زمینه از بین بــردن تاریخ این 
شهر بوده اســت. این بار نیز بیل مکانیکی 
تخریب شــهرداری اصفهان یک ســقاخانه 
تاریخــی دیگر را در این شــهر به کام خود 
کشید و روز گذشته سقاخانه تاریخی محله 
قبله دعا در محــدوده منبر گلی را تخریب 

کرده است.
اهالی محل نسبت به تخریب 

سقاخانه »ساغرچی ها« 
اعتراض کردند

مهــدی اخــوان، یکــی از شــهروندان 
ســاکن این محله در این ارتباط  می گوید: 
بعدازظهر ۳۰ اردیبهشت ماه، افرادی تحت 
نظارت نیروهای خدمات شهری منطقه یک 
شهرداری اصفهان، نسبت به تخریب پنجره 
چوبی قدیمی  و قسمتی از دیوار سقاخانه ای 
میراثــی و وقفی واقع در محدوده  منبرگلی، 
ابتدای کوچه ســاغرچی ها که در ملکیت و 
تولیت اداره اوقاف اصفهان بود، اقدام کردند.
وی ادامه می دهد: در این حین اهالی محل 
نسبت به این اقدام اعتراض کرده و در نتیجه 
کارگران و همچنین نیروهای خدمات شهری 
محل را ترک کردنــد و نمایندگان اوقاف و 
میــراث فرهنگی نیز از ایــن موضوع مطلع 

شدند.
همچنین حسین صفری، سرپرست اداره 
اوقاف و امور خیریه شهرســتان اصفهان نیز 
در این ارتباط  می گوید: تخریب ســقاخانه 
»ســاغرچی ها« در محله منبــر گلی بدون 
هماهنگی با اوقــاف و دیگر مراجع مربوطه 
انجام شده اســت.وی می افزاید: این دومین 
ســقاخانه ای اســت که در طــی چهار ماه 
گذشــته به این سرنوشــت ناراحت کننده 
دچار می شود و البته چندمین سقاخانه در 
طی ســال های اخیر. سرپرست اداره اوقاف 
و امور خیریه شهرســتان اصفهــان با بیان 
اینکه شــهرداری قرار بود منزل مســکونی 

مجاور این ســقاخانه را بــرای تعریض گذر 
و تســهیل در عبور و مرور مردم آن کوچه 
آزادســازی کند، ابراز می کند: این در حالی 
است که شــهرداری به وجود یک سقاخانه 
قدیمی و میراثی که ملکیت آن نیز وقف بوده 
و مجــزای از آن منزل مســکونی بود، هیچ 

توجهی نکرده است.
وی بــا بیان اینکه نماینــده اداره اوقاف، 
باتوجه به تجربه تلخ سقاخانه های گذشته، 
اقدام به نقش اطلاعیه ای صریح مبنی بر غیر 
قانونی بودن تخریب این سقاخانه قدیمی بر 
روی دیوار آن کرد، ادامه می دهد: متأسفانه و 
طبق گزارش اهالی محله، آن اطلاعیه توسط 
نیروهای خدمات شــهری امحا و پاکسازی 
شــد و در ادامه، نماینده اوقــاف مجدداً در 
صبــح روز بعد، نســبت به نقــش اطلاعیه 
ممنوعیت تخریب سقاخانه بدون طی روال 
قانونی و کارشناسی، بر روی دیوار سقاخانه 

اقدام کرد.
تخریب سنگ ابٓ چشم نواز و تاریخی 
با قدمت بیش از ۱۰۰ سال در اصفهان

صفری تصریح می کند: با توجه به اینکه 
تنش های پیرامون این بنــای تاریخی زیاد 
است و همچنین یک ســنگ ابٓ چشم نواز 
و تاریخــی با قدمت بیش از ۱۰۰ ســال در 
آن محل محرز شده بود، صبح روز دوشنبه 
۳۱ اردیبهشــت با حضور عوامل شهرداری، 
نماینده اوقــاف، کارشناســان اداره میراث 
فرهنگــی و نیروهای انتظامــی و همچنین 
چندیــن نفــر از اهالــی محلــه در محل 
ســقاخانه، صورت جلســه ای تنظیم شد تا 

بدون هماهنگی و حضور کارشناسان میراث 
اقدامی برای تخریــب یا جابجایی  فرهنگی 
آن ســنگ آب زیبا صورت نگیرد.وی اضافه 
می کنــد: متأســفانه همــان روز در حوالی 
ساعت ۱۳ و بر خلاف توافق صورت گرفته، 
عوامل شهرداری توسط ماشین های تخریب، 
دست به تخریب همان سنگ آب تاریخی زده 
و بــدون تخریب بخش های بی اهمیت دیگر 
و حتی همان منزل مســکونی که در طرح 
تعریض قرار داشــت، بلافاصله محل را ترک 

کردند.
تخریب سقاخانه ۳۲۰ ساله 

طی چهار ماه گذشته در اصفهان
به گزارش مهر، سرپرســت اداره اوقاف و 
امور خیریه شهرستان اصفهان با بیان اینکه 
با توجه به خلف وعده مسئولان شهرداری و 
اهمیت تاریخی این سقاخانه، طرح شکایت 
اداره اوقاف، بــه دلیل تصرف و تخریب غیر 
قانونی ملــک تحت تولیت خود و همچنین 
طرح شــکایت اداره میــراث فرهنگی برای 
تخریب سنگ آب تاریخی سقاخانه به جریان 
افتاد، اظهار می کند: باید توجه داشــت که 
مشــابه همین موضوع در بهمن ماه ســال 
گذشته برای سقاخانه ۳۲۰ ساله ای معروف 
بــه قبله دعا اتفــاق افتاد که آثــاری مانند 
ســنگ قبرهای صفوی در آنجا نمایان شد، 
اما شــکایت ها و پیگیری هــای حقوقی هم 
جلودار شــهرداری نبود و آن محل تاریخی 
و هر چه در زیر آن بود آسفالت شدند. حتی 
این مجموعه به تعهدات خود درباره ساخت 

یک سقاخانه جایگزین نیز عمل نکرد.

وی می افزاید: این واقعه ناگوار در صورتی 
بود کــه اداره اوقاف کــه از طریق گزارش 
اهالی محله نسبت به تخریب احتمالی این 
سقاخانه مطلع شــده بود، چند روز قبل از 
تخریب آن به شــهرداری نامه رسمی ارسال 
مرده و صراحتاً وجود یک ســقاخانه در آن 
مکان و لزوم طی روال قانونی و کارشناســی 
برای تعیین تکلیف آن، مطلع ســاخته بود.
صفری با بیان اینکه تجربه قبلی ســقاخانه 
معــروف به قبلــه دعا برای این ســقاخانه 
مــورد بحث، باز هم تکرار شــد و همچنین 
ســقاخانه های بیشــتری هم در دستور کار 
تخریب و اصطلاحاً آزادسازی و تعریض گذر، 
قرار دارند، تصریح می کند: این در حالی است 
که غالب این سقاخانه ها دارای آثار تاریخی 
گران بهایی همون ســنگ آب های چند صد 
ســاله و درب های چوبی قدیمی هستند که 
حتی با فرض لزوم به آزادسازی و تسهیل در 
عبور و مرور مردم، به راحتی قابل جابجایی 
و نگه داری یا نصب در مکان های مناســب 
دیگر هستند. وی ادامه می دهد: در خصوص 
سقاخانه ســاغرچی ها که اخیراً تخریب شد 
نیز همین پیشــنهاد با حضــور نمایندگان 
اوقاف و میراث و شــهرداری و کلانتری به 
توافق رســید که متأسفانه در نهایت عوامل 
شــهرداری در فاصله چند ســاعت اقدام به 
تخریب آن سنگ آب کردند. توسعه شهری 
امری ضروری است اما مسئولان باید پاسخ 
دهند که در شهر اصفهان این چنین توسعه 
شهری بدون توجه به آثار تاریخی و فرهنگی، 

نشانه چیست؟

دو کــوه آبیدر بــزرک و کوچک 
سنندج، ســرمایه هایی هستند که نه 
تنها با زندگی مردمان این شــهر گره 
و  ادبیات  فرهنگ،  در  بلکه  اند  خورده 
تاریخ ملت ایران همواره به آنها اشاره 

شده است.
از کتاب هــای تاریخــی گرفته تا شــعر 
شــاعران قدیم و جدید آثار بی شــماری را 
می تــوان یافت که در آنهــا کوه های آبیدر 
به عنوان نماد شــهر سنندج و مکانی برای 
آداب و رســوم و تفرج و شادی مردمان این 
دیار اشاره شده است.کوه های آبیدر بزرگ و 
کوچک مجموعه ای از جاذبه های گردشگری 
را در خود دارد که سالانه میزبان میلیون ها 
گردشگر داخلی و خارجی است.آبیدر از آن 
مکانی هایی است که با گشت و گذار در آن 
میتوان خاطراتی شیرین ساخت و علاوه بر 
آن، مامن اوقــات تنهایی های هر فردی هم 
هست؛ از این رو مردم شهر سنندج و استان 
کردســتان تعصب و غیرت خاصی روی آن 
دارند.به دلیل وجود چنین جاذبه گردشگری 
ارزشــمندی و برای حفظ و نگهداشت آن، 
از گذشته تاکنون هرگونه ساخت و ساز در 

محدوده کوه آبیدر ممنوع بوده و تاکنون از 
ساخت و ساز در آن جلوگیری شده است.

فرماندار ســنندج نیــز مخالفت خود در 
زمینه هرگونه ســاخت و ســاز در محدوده 
آبیــدر ســنندج را اعــلام کــرد و گفت: 
درخواســت افرادی مبنی بر ساخت و ساز 
در محــدوده آبیدر ســنندج به هیچ عنوان 
امکان پذیر نیست.اما در سالیان گذشته در 
عملی نسجیده، در منطقه هفت آسیاب که 
از بخش های تاریخی و مهم آبیدر ســنندج 
است زمین هایی به تعاونی مسکن کارکنان 
جهاد سازندگی وقت و منابع طبیعی واگذار 
شده بود و اکنون به کلافی سردرگم تبدیل 

شده است. 
مدیــر کل منایع طبیعــی و آبخیزداری 
کردســتان در این خصــوص در گفتگو با 
خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان به تشریح 
ابعــاد این موضــوع پرداخــت و گفت: در 
ســال ۱۳۷۲ بنا بر دستور وزیر وقت جهاد 
ســازندگی مبنی بر واگذاری اراضی ملی و 
مراتع، واگذاری زمین هایی در منطقه هفت 
آسیاب ســنندج به تعاونی مسکن کارکنان 
جهاد ســازندگی وقــت و منابع طبیعی در 

دســتور کار قرار گرفت. بهزاد شــریفی پور 
با بیان اینکه واگذاری این زمین ها در سال 
۷۶ انجام گرفت، افزود: اســناد این زمین ها 
از ســال ۷۶ تا ۸۲ به اسم اعضای تعاونی در 
قالب مرتع و قواره هــای ۵۰۰ متری به هر 

یک از اعضا صادر شد. 
وی ادامــه داد: در ســال ۸۸ نیز با رای 
صادره از مرجع قضایی، اســناد این زمین ها 
باطــل و به موقوفه معتمدوزیــری و اوقاف 
واگذار شــد و اعضای تعاونی از آن بی بهره 
شدند.شریفی پور با اشاره به اینکه ۳۰ درصد 
اراضی این زمین ها به کارکنان منابع طبیعی 
و ۷۰ درصد کارکنان جهاد سازندگی تعلق 
داشــت، اذعان کرد: از آن پس قولنامه های 
این زمین ها چندبار به خرید و فروش رفته 
اســت.مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
کردســتان بیان کرد: از ســال ۹۲ اراضی 
هفت آســیاب در طرح جامع شهری خارج 
از محــدوده در نظر گرفته و این زمین ها به 
عنوان لکه فضای ســبز مصوب شــد و این 

مشکل همچنان ادامه دار شد.
به گزارش باشــگاه خبرنــگاران جوان، 
معاون هماهنگــی امور عمرانی اســتاندار 
کردســتان نیز در گفتگو با خبرنگار باشگاه 
خبرنگاران جوان از آخرین پیگیری ها برای 
حل این مشــکل گفت و افزود: براســاس 
مصوبه شــورای حفظ بیت المال و بازرسی 
وزارت کشور، در پاییز ۱۴۰۲ و در زمان سفر 
هیات دولت به اســتان، تصمیم بر این شد 
کــه کمیته ای از جمله منابع طبیعی، جهاد 
کشــاورزی و با هماهنگی معاونت عمرانی 
نسبت به جایگزینی زمین های هفت آسیاب 
سنندج با زمین های۵.۷ هکتاری در اراضی 
الحاقی شهرک وحدت این شهر اقدام کند.
کیومرث حبیبی با بیــان اینکه این مصوبه 
اکنون عملیاتی شــده و آمادگی کامل برای 

واگــذاری آن به اعضای ایــن تعاونی وجود 
دارد، گفــت: در حال حاضــر هیات مدیره 
این تعاونی این مصوبــه را قبول ندارند، اما 
به محض اعــلام آمادگی آن این مصوبه در 

شورای حفظ بیت المال عملی خواهد شد.
وی بــا تاکیــد براینکه این مشــکل۳۲ 
ســاله به راحتی حل کردنی نیست، گفت: 
در ده های گذشــته هیچکــدام از دولت ها 
اقدامی عملــی برای حل این مشــکل انجام 
ندادند، اما این دولت بخش عمده ای از توان 
خودرا برای حل این مشــکل به کار گرفته 

است. 
حبیبی خاطر نشــان کــرد: زمین های 
جایگزین شهرک وحدت برخلاف زمین های 
هفت آســیاب که قولنامه های بودند، سند 
ملکی دارد و با قطعات ۱۶۰ متری در چهار 
طبقه مشکل تامین زمین بیش از۹۰۰ نفر 
از اعضای این تعاونی ۱۲۰۰ نفره را برطرف 
می کند.کوه آبیدر سنندج به شماره ۱۰۳ در 
فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده و نه 
تنها به مردم استان کردستان، بلکه به تمام 
ملت ایران تعلق دارد لذا حفظ آن و میراث 
داری برای آیندگان وظیفه هر شــهروند و 

مسئولی است.
بــا خوانــدن سرگذشــت واگذاری های 
زمین های هفت آسیاب در دامنه کوه زیبای 
آبیدر سنندج، این ســوال پیش می آید که 
دستگاه هایی همچون منابع طبیعی و جهاد 
کشــاورزی که خود باید حافظ سرمایه های 
ملی باشــند چرا و چگونه نســبت به تغییر 
کاربری اراضی مذکور که با تاریخ، فرهنگ و 
ارزش های یک شهر و قوم گره خورده، اقدام 
کرده اند؟امید است تدابیری اندیشیده شود 
تا دیگر شاهد این چنین تغییر کابری هایی 
نباشــیم و هیچ کس در نتیجه آن متضرر 

نشود.

تیشهبهریشهتاریخزدهشد

تخریب  سریالی تاریخ اصفهان به دست شهرداری

ساختوسازدرحریمکوهآبیدرممنوع

ممنوعیتفروشسیگارالکترونیکیدربندرعباس سمناننخستیناستانخشکایران
رئیس مرکز بهداشــت شهرســتان بندرعباس از ممنوعیت فروش سیگار 

الکترونیکی در بندرعباس خبر داد.
ماشــاالله مریدی بــا تاکید بر اینکه مصرف دخانیات مهم تریــن عامل مرگ های قابل 
پیشگیری است، اظهار کرد: دود تنباکو و سیگار حاوی بیش از ۷۰۰۰ هزار ماده شیمیایی 
است که سمی بودن بیش از ۴۰۰ نوع آن و سرطان زایی بیش از ۷۰ نوع این مواد شیمیایی 
به اثبات رسیده است.وی افزود: ترکیبات معطر، علاوه بر تأثیری که بر جذابیت و افزایش 
گرایش افراد به مصرف دارد، با ایجاد ترکیبات حلقوی سرطان زا در فرایند سوختن، تأثیر 
بیماری زایی این محصــولات را به مراتب افزایش می دهد. هر وعده قلیان معادل مصرف 
۱۰۰ تا ۲۰۰ نخ سیگار است. مریدی با اشاره به عدم آگاهی کامل مردم از مضرات مصرف 
دخانیات و خصوصاً قلیان، این موضوع را عاملی برای افزایش مصرف مواد دخانی، بخصوص 
قلیان دانســت و تاکید کرد: مصرف قلیان، دروازه ورود به مصرف سیگار برای نوجوانان و 

جوانان است. 
به گزارش ایلنا از بندرعباس، وی با اشــاره به افزایش مصرف ســیگارهای الکترونیک 
در میان افراد، تاکید کرد: ذکر این نکته ضروری اســت که خرید، فروش و واردات سیگار 
الکترونیک ممنوع اســت و هیچ مرکزی، حتی مراکزی که به شــکل خاص برای فروش 
محصول دخانی دایر شــده اند، اجازه فروش سیگار الکترونیک را ندارند اما متأسفانه تمام 

محصولات الکترونیکی دخانی به شکل قاچاق وارد می شود.

مدیرکل هواشناسی استان سمنان با بیان اینکه بارندگی های اخیر نیاز آبی 
این استان را پوشش چندانی نداد، گفت: سمنان نخستین استان خشک کشور 

از لحاظ تامین بارندگی است.
مصطفوی گفت: بارندگی های اخیر در نقاط مختلف استان سمنان غیرعادی نبود، اما 
همین میزان بارش ها در شــرایط کم آبی و خشکسالی غنیمت است.وی ادامه داد: انتظار 
میزان تامین آب از محل نزولات آسمانی در استان سمنان ۸۸ درصد بود که با ۳۵ درصد 
کاهش در انتظار تامین آب، ۵۳ درصد نیاز آبی اســتان تامین شــد. به گزارش باشــگاه 
خبرنگاران جوان، این مســوول با یادآوری اینکه سمنان جز استان های خشک و کم بارش 
کشور است، اضافه کرد: شاخص بارش، تبخیر و تعرق استانداردشده موسوم به SPEI در 
دوره ۱۰ ساله نشان می دهد که مساحت زیادی از استان های کشور درجه های مختلفی از 
خشکســالی دارند و در این بین   سمنان جزو استان های دارای بیشترین پهنه خشکسالی 
اســت. مدیرکل هواشناسی سمنان گفت: آمارها نشــان دهنده ضرورت توجه به موضوع 
کم آبی و مدیریت منابع آبی و بهینه سازی مصرف در این استان است.میانگین بارندگی های 
اســتان سمنان در ۲ فصل از ســال آبی )۱۴۰۲- ۱۴۰۳( ۳۶ درصد نسبت به بلندمدت 
کاهش داشت. میانگین میزان بارندگی سال آبی استان سمنان از پاییز ۱۴۰۲ تا فروردین 
۳۶ میلیمتر اســت و ۲۰ میلیمتر میزان بارندگی سال آبی استان از پاییز ۱۴۰۲ تا کنون 

نسبت به بلندمدت کاهش داشته است.


